
 
 

 

 

Zápis ze 102. schůze VV ŠSČR 

Praha, 13. října 2015 
 

Přítomni: Viktor Novotný, Marek Vokáč, Rostislav Svoboda, Jiří Havlíček, Petr Pisk 

 

Omluven: Petr Záruba 

 

Hosté: František Štross (generální sekretář ŠSČR), Jan Kolašín (sekretář ŠSČR), Milan Petras (sportovní 

sekretář ŠSČR), Trang Nguyenová (administrativní pracovnice ŠSČR), Martin Petr (předseda KMK), Jiří 

Jelínek (předseda SŠP), Jan Židů (předseda SKŠ), Petr Radvanovský (předseda KŠS Vysočina), Jan 

Lamser (prezident ŠSČR), Zdeněk Urban (předseda RK) 

 

1. Zahájení, určení zapisovatele a ověřovatele 
zápisu 

 

Schůzi zahájil v 13:05 předseda V. Novotný. Zapisovatelem byl určen František Štross, ověřovatelem 

Viktor Novotný. 

 

2. Schválení zápisu ze 101. schůze VV ŠSČR   
 

Usnesení 102/1: VV ŠSČR schvaluje zápis ze 101. schůze VV ŠSČR. 

 

Příloha 1: Zápis ze 101. schůze VV 
 

3. Schválení programu 102. schůze VV ŠSČR 
 

  Bod programu Předkladatel 
1 Zahájení, určení zapisovatele a ověřovatele zápisu V. Novotný 

2 Schválení zápisu 101. schůze VV ŠSČR V. Novotný 

3 Schválení programu 102. schůze VV ŠSČR V. Novotný 

4 Zpráva předsedy ŠSČR V. Novotný 

5 Potvrzení usnesení per rollam F. Štross 

6 Zpráva sekretariátu F. Štross 

7 Zpráva předsedy OK F. Štross 



 
 

 

 

8 Kontrola úkolů F. Štross 

9 Dotace MŠMT 2016 F. Štross 

10 Zpráva hospodáře R. Svoboda 

11 Zpráva předsedy KMK M. Petr 

12 Změna webu ŠSČR J. Havlíček 

13 Zpráva předsedy KM J. Havlíček 

14 Koncepce činnosti KM J. Havlíček 

15 Zpráva předsedy TMK M. Vokáč 

16 Zpráva předsedy STK P. Záruba 

17 Zpráva předsedy LK V. Novotný 

18 Zpráva KR P. Harasimovič 

19 Činnost SŠP J. Jelínek 

20 Různé   

21 Závěr   

 

Usnesení 102/2: VV ŠSČR schvaluje program 102. schůze VV ŠSČR.  

4. Zpráva předsedy ŠSČR 

Zprávu předsedy uvedl V. Novotný. 

Aktuality ze sportovního prostředí 

6. 10. jsem se účastnil setkání sportovních subjektů s ministryní K. Valachovou. Podklady jsou 

k dispozici zde: http://www.olympic.cz/clanek/2026--setkani-ministryne-msmt-kateriny-valachove-

se-sportovnimi-subjekty. Ministryně by ráda do konce funkčního období této vlády navýšila rozpočet 

sportu na 6 mld. Za navýšení o 0,5 mld. pro rok 2015 ministru Babišovi nepoděkovala, je to zoufale 

málo. Jansta s Kejvalem oba upozorňovali, že oproti skutečnosti roku 2014 vlastně ani o žádné 

navýšení nejde. Zajímavé jsou jejich rozbory a statistiky, které ukazují kritické podfinancování sportu 

v ČR. 

Podfinancování se projevilo i ve veřejných vyjádřeních zástupců komory TJ a SK z ČUS, kteří otevřeně 

kritizovali svazy, že většina neposílá peníze dolů a že nechtějí, aby MŠMT posílalo prostředky v prg. 8 

přes svazy, ale aby využilo z dob Sazky osvědčené cesty přes okresní pracoviště ČUS. Ani jsme se 

nestačili pohádat, že i svazy stojí na klubech, které volí své vedení a schvalují rozpočty a finanční toky, 

že již léta bezproblémově posílají dolů prostředky z prg. 4 na údržbu a provoz zařízení, a že nás ani 

nenapadlo, že bychom stejně tak neposlali žadatelům všechny prostředky v programu 8 a ministryně 

všechny hned v úvodu zaskočila prohlášením, že pozastavuje program 8 a vyhlásí ho rychle tak, že TJ 

a SK budou žádat MŠMT přímo. Především všechny oddíly pracující s mládeží (v pozastaveném 

programu byl požadavek na 20 dětí) tak vyzývám, aby určitě žádost podaly, odhadem by mohlo jít o 

http://www.olympic.cz/clanek/2026--setkani-ministryne-msmt-kateriny-valachove-se-sportovnimi-subjekty
http://www.olympic.cz/clanek/2026--setkani-ministryne-msmt-kateriny-valachove-se-sportovnimi-subjekty


 
 

 

 

podporu ve výši  700-1000 Kč na každé v ŠSČR registrované dítě. Do budoucna se připravte na to, že 

z veřejných zdrojů se bude přispívat pouze na aktivní sportovce (viz novela zákona o podpoře sportu), 

tj. krom aktivní registrace ve svazu budou vyžadovány i minimálně 4 sportovní výkony. Věřím, že 

program podpory kroužků ŠSČR, jehož 3. ročník se právě uzavírá, připravil naše oddíly na to, aby byly 

připravené o tuto dotaci žádat, a to i v budoucnu. Aktuality průběžně zveřejňujeme na webu ŠSČR.  

Zúčastnil jsem se dvoudenního výročního výjezdního zasedání komise neolympijských sportů ČOV. 

Jde o patrně nejaktivnější komisi ČOV. Především jsme se shodli na tom, že sport je jen jeden a 

obzvlášť ve světle Agendy 2020 Mezinárodního olympijského výboru přestává být tak významné, kdo 

se pravidelně účastní olympiády a kdo ne. S tím souvisí i ohlášení nových sportů pro OH 2020 v Tokiu 

– baseball se softballem, karate, skateboard, sportovní lezení a surfing. OH jsou vlastně určitým 

barometrem, jak je na tom konkrétní sport s oblíbeností, diváckou základnou, televizní sledovaností a 

tedy i obchodně. Jen připomenu, že Tokio vybíralo z 26 sportů včetně šachu, nedostali jsme se ani do 

užšího výběru. Šachy stále nejsou divácky dostatečně atraktivní, aby mohly pomýšlet na globální 

zájem planety bažící po sportovních soubojích.    

V ČUSu se vše chystá na lednové volby nového vedení. Post předsedy by měl obhajovat M. Jansta.  

Různé 

STK navrhuje jmenovat jako svého nového předsedu místo odstupujícího P. Záruby dosavadního 

člena STK (a KR ŠSČR, KM ŠSLK) Jana Malce, který je ochoten zastat i funkci člena VV ŠSČR 

(dohodnuto, že by ho VV ŠSČR kooptoval na příští schůzi, kde bude přítomen).  

 

Nové vedení má kraj Vysočina, staronové vedení má Liberecký kraj. 

  

Účastnil jsem se zahájení MČR mládeže v rapid šachu v Poslově Mlýně. 

 

Vyhlášení vítězů libereckého MČR družstev v rapidu se laskavě ujal prezident ŠSČR Jan Lamser.  

 

Usnesení 102/3:  VV ŠSČR jmenuje s účinností od 16. 11. předsedou STK Ing. Jana Malce.  

Usnesení 102/4:  VV ŠSČR bere na vědomí zprávu předsedy. 

      

5. Potvrzení hlasování per rollam 

Za uplynulé období nebylo učiněno žádné hlasování per rollam. 

6. Zpráva sekretariátu 
 



 
 

 

 

F. Štross předložil zprávu sekretariátu za uplynulé období. 

 

Jednou z hlavních náplní sekretariátu posledního období byly dotace MŠMT pro rok 2016, viz 
samostatný bod programu. 
 
Na MŠMT byl zaslán výkaz výsledků z ME mládeže 2015, 3 hráči skončili na bodovaném umístění. 

Na Městský soud v Praze byla zaslána žádost KŠS Vysočina včetně všech potřebných dokumentů o 
zařazení mezi pobočné spolky ŠSČR. 
 
Byla vytvořena smlouva s pořadatelem Polofinále H18, H20 a Mistrovství ČR D18, D20. 
 
Proběhlo vyúčtování dotace na účast V. Jansy na Světovém poháru v Baku. 
 
Probíhá vyúčtování ME mládeže 2015. 
 
Jednateli Lázní Vráž panu J. Landovi byl zaslán děkovný dopis za vytvoření výborných podmínek na 
reprezentačním soustředění. 
 
Z Itálie přišla poslední várka balíků s cenami Online Arény, které byly následně rozeslány všem 
dotyčným hráčům. 
 
Pro potřeby administrativní pracovnice ŠSČR Trang Nguyenové byl zakoupen nový stolní počítač, 
protože předchozí, přibližně 10 let starý notebook, byl již značně nevyhovující. 
 
Prostory pražského sekretariátu jsou nově pokryty místní wifi sítí. 
 

V pořádku dorazily objednané partiáře na tht Extraligu, které budou spolu s již objednanými stojánky 

na čísla stolů rozeslány jednotlivým extraligovým oddílům. 

 

Na kongresu FIDE byly schváleny tituly pro české hráče a rozhodčí – WGM pro Terezu Rodhstein, IM 

pro Martina Červeného, IA pro Jiřího Koptu a Jiřinu Prokopovou, FA pro Jiřího Marka a Jaroslava 

Šmída. 

Ve spolupráci s Pavlem Šimáčkem byly v databázi ŠSČR připraveny soutěže družstev na novou sezónu. 

Opět je ale u poslední verze Swiss-Manageru problém se zobrazováním češtiny. 

J. Kolašín převzal správu webu tht Extraligy, který je již téměř připraven na novou sezónu. 

Na webu projektu Šachy do škol byly zveřejněny téměř všechny přihlášené školy, momentálně se 

jedná o zhruba 60 škol a tisíc dětí, čísla už se moc měnit nebudou. 

Byla vytvořena osvědčení pro trenéry SŠZK a pro trenéry T4 SŠS Čelákovice včetně předání seznamu 

k zápisu do databáze ŠSČR. 



 
 

 

 

Byly prostudovány podklady pro Kongres ECU včetně okomentování některých bodů a příloh a 

prodiskutování s odpovědnými osobami (P. Pisk, Z. Fiala, AVE kontakt). 

M. Petras se věnoval činnosti ohledně Olympiády dětí a mládeže (získávání informací, komunikace 
s odpovědnými osobami v jednotlivých krajích). 
 
Usnesení 102/5: VV ŠSČR bere na vědomí informace ze sekretariátu. 

7. Zpráva předsedy OK  
 

F. Štross informoval o zprávě Organizační komise. 

 

Do ŠSČR byl přijat nový oddíl Galerie Závodný Mikulov z Jihomoravského kraje. 

Na konci září bylo vystaveno a rozesláno na oddíly celkem 319 faktur. K 8. 10. již bylo uhrazeno 102 

faktur. 

V přílohách jsou uvedeny seznamy přestupů a registrace cizinců 2015. 

Diskuze: V krátkosti byla diskutována situace okolo ŠK DDM Varnsdorf, který ŠSČR neuhradil fakturu 

z 29. 4. a k 8. 10. 2015 ohlásil dobrovolné vystoupení z ŠSČR. 

Usnesení 102/6: VV ŠSČR bere na vědomí zprávu předsedy OK. 

Úkol 102/1: Vyřešit situaci ohledně neuhrazené faktury ŠK DDM Varnsdorf – R. Svoboda. 

Příloha 2: Přestupy 2015 

Příloha 3: Registrace cizinců 2015 

8. Kontrola úkolů 
 

F. Štross informoval o průběžném plnění úkolů. 

 

Usnesení 102/7: VV ŠSČR bere na vědomí kontrolu úkolů. 

9. Dotace MŠMT 2016 
 

http://www.chess.cz/db/clen.php?oid=80600&onazev=Galerie%20Z%C3%A1vodn%C3%BD%20Mikulov


 
 

 

 

F. Štross představil aktuální situaci s podáváním žádostí o dotace MŠMT 2016. 

 

S určitým zpožděním byly dne 16. 9. Ministerstvem školství a mládeže vyhlášeny podmínky pro 
podávání dotací na rok 2016. Oproti loňským 7 programům bylo tentokrát vyhlášeno programů 10. 
Uzávěrka žádostí byla z obvyklého termínu 30. 9 posunuta nejprve na 16. 10. a později ještě 
prodloužena na 31. 10.  Šachového svazu a jeho členů se týkají následující programy: 
 
Program I – Sportovní reprezentace ČR 
Program II – Sportovně talentovaná mládež 
Program IV – Údržba a provoz sportovních zařízení 
Program V – Činnost sportovních svazů 
Program VI – Významné sportovní akce 
Program VIII – Organizace sportu ve sportovních klubech 
Program X – Projekty pro sportování veřejnosti 
 
Program I – Sportovní reprezentace ČR 
V tomto programu by se měly konkretizovat významné soutěže (MS, ME, případně kvalifikace na MS 
a ME), kterých se v příštím roce naši reprezentanti zúčastní (při neúčasti na nahlášené soutěži bude 
dotace krácena). Výsledky z těchto soutěží mají následně vliv na dotaci pro příští období. Důležité je, 
že výsledky mají vliv na tzv. bodovou hodnotu úspěšnosti sportovní reprezentace, která je jedním 
z hlavních kritérií pro dotaci v Programu V, což je hlavní zdroj příjmů ŠSČR. Z tohoto důvodu by se 
měly hlásit pouze takové soutěže, ve kterých je šance na dobré umístění našich reprezentantů (tzn. 
do 16. místa). Zároveň by však na těchto soutěžích měla být dostatečná účast zemí (minimálně 9 
včetně ČR, přičemž při počtu zemí 9-12 se bodová hodnota násobí koeficientem 0,5). Za MS je 
dvojnásobný počet bodů oproti ME.  Hlásit se mohou všechny soutěže, které mají jednotlivé svazy 
nahlášeny v tzv. Registru soutěží. 
 
Důležitou informací, která zazněla na letošní oponentuře, je to, že hlásit se mohou pouze soutěže, 
které mají ve svém oficiálním názvu MS nebo ME. Výjimku tvoří případné kvalifikace pro MS/ME. 
Z tohoto důvodu může být Šachová olympiáda družstev hlášena pouze jako kvalifikace pro MS. 
 
Pro rok 2015 byly hlášeny soutěže: ME družstev, ME jednotlivců, ME žen, MS mládeže (H,D18), ME 
mládeže (H,D18). Na rok 2016 by určitě nemělo být hlášeno ME žen, protože zde není příliš vysoká 
šance na umístění v TOP 16. Místo ME žen by se mohlo nahlásit ME/MS v bleskovém a rapid šachu 
jednotlivců a smluvně zavázet naše TOP hráče (Navara, Láznička) k účasti. 
 
ŠSČR žádal o dotaci na rok 2015 ve výši 2 101 000 Kč a obdržel 109 700 Kč. 
 
Program II – Sportovně talentovaná mládež 
Program je zaměřen na péči o sportovně talentovanou mládež v organizační struktuře. Podpora je 
zaměřena především na sportovní reprezentaci dorostenecké a juniorské kategorie, na pravidelnou 
tréninkovou činnost, výcvikové tábory, soustředění a mzdy trenérů. 
 
V loňském roce ŠSČR žádal o podporu 1 200 000 Kč konkrétně na účast na MS a ME mládeže, 
soustředění reprezentace mládeže, domácí soutěže mládeže a individuální soutěže mládeže. 
Schválená dotace z MŠMT činila 470 000 Kč. 



 
 

 

 

Program IV – Údržba a provoz sportovních zařízení 
Jedná se o podporu udržování a provozování sportovních zařízení, technických prostředků, strojů a 
zařízení sloužících ke sportovní činnosti. Jednotlivé sportovní kluby a tělovýchovné jednoty mohou 
žádat prostřednictvím svazů a organizací s celostátní působností. Zařízení mohou být ve vlastnictví 
oddílu (TJ/SK) nebo v dlouhodobém pronájmu na minimálně 10 let, který však může být dohodnut 
pouze s obcí, městem, krajem nebo státem (nikoliv s podnikatelským či obchodním subjektem, ani 
s fyzickou osobou. 
 
Jedním ze základních kritérií programu IV je vybírání členských příspěvků v doporučené výši 
minimálně 100 Kč/osoba/rok u mládeže a minimálně 500 Kč/osoba/rok u dospělých. Koneční 
příjemci dotace musí při poskytnutí a čerpání dotace vést podvojné účetnictví dle zákona č. 
563/1991 Sb. o účetnictví. 
 
V případě, že objekt slouží k provozování více sportů, vybere si žadatel jednu konkrétní sportovní 
organizaci z daných sportů, přes kterou žádost podá. 
 
ŠSČR vyzval členské oddíly k podání žádostí v programu IV na webových stránkách a zároveň pomocí 
emailu zaslaného na kontaktní adresy všech oddílů. 
 
V loňském roce ŠSČR zpracovával žádosti od dvou subjektů – TJ Tatran Poštorná a SK Staré Město. 
Žádáno bylo 247 000 Kč, obdrženo 161 900 Kč. 
 
Program V – Činnost sportovních svazů 
Nejdůležitější program pro ŠSČR. Hlavním cílem programu je podpora organizace sportovních svazů a 
všeobecné a pravidelné sportovní činnosti. 
 
Podpora je určena především na organizaci sportovního spolku zajišťující činnosti vymezené svými 
stanovami, na mzdové náklady, na odměny sportovců ČR včetně realizačního týmu, na trenérské 
náklady, na technické a servisní zabezpečení, na vybavení sportovními potřebami neinvestičního 
charakteru, na nájemné prostor pro zabezpečení sportovní přípravy, na náklady na dopravu, 
ubytování, stravování, pojištění, na odměnu delegovaných rozhodčích, organizátorů a dalších 
pracovníků, na zabezpečení povinného poplatku za členství v mezinárodní světové a evropské 
federaci, na nezbytné náklady spojené s účastí na kongresech MSF apod. 
 
ŠSČR v loňském roce žádal o dotaci 8 000 000 Kč, konkrétně na provozní náklady ŠSČR, mzdové 
náklady pracovníků ŠSČR, domácí soutěže, Krajská centra talentované mládeže, Projekt Šachy do škol, 
Projekt podpora šachových oddílů a kroužků a přípravu dospělé a mládežnické reprezentace. 
Rozhodnutím MŠMT obdržel 6 260 400 Kč. 
 
Program VI – Významné sportovní akce 
Cílem programu je podpora významných sportovních akcí pořádaných v ČR. Nejvyšší prioritu mají ME 
a MS pořádané v ČR. 
 
ŠSČR ve spolupráci s AVE kontaktem plánuje podat žádost o dotaci na pořádání ME mládeže konané 
příští rok v Praze. Tento turnaj je již mezi plánovanými významnými akcemi Českého olympijského 
výboru, což je důležitý podklad pro rozhodnutí MŠMT.  



 
 

 

 

 
Od AVE kontaktu již přišlo podrobné obsahové vymezení akce včetně rozpočtu, viz přílohy. 

Program VIII – Organizace sportu ve sportovních klubech 

Program je určen na podporu sportovních klubů a tělovýchovných jednot a je zaměřen především na 
zabezpečení práce trenérů při práci s dětmi a mládeží sportovních klubů a tělovýchovných jednot. 
Podporovány budou pouze tělovýchovné jednoty a sportovní kluby, které mají alespoň 20 členů 
mladších 18 let. Stejně jako u programu IV, i zde je jedním ze základních kritérií vybírání členských 
příspěvků v doporučené výši minimálně 100 Kč/osoba/rok u mládeže a minimálně 500 
Kč/osoba/rok u dospělých a koneční příjemci dotace musí při poskytnutí a čerpání dotace vést 
podvojné účetnictví dle zákona č. 563/1991 Sb. o účetnictví. 
 
Původně měly jednotlivé sportovní kluby a tělovýchovné jednoty žádat prostřednictvím svazů a 
organizací s celostátní působností a ŠSČR také své členy k podání žádostí vyzýval na webu a 
rozesíláním informací na kluby. Ministryně školství Kateřina Valachová se rozhodla program 
pozastavit a vyhlásit jej znovu s tím, že jednotlivé SK/TJ budou žádat samostatně přímo na MŠMT a 
nikoliv prostřednictvím sportovních svazů. 
 
Program X – Projekty pro sportování veřejnosti 
Nově vyhlášený program na podporu jednorázových akcí, kampaní a testování výkonnostní úrovně a 
fyzické zdatnosti veřejnosti v oblasti volnočasových aktivit realizovaných prostřednictvím spolku 
s celostátním charakterem. Žádosti podávají sportovní svazy a sportovní organizace. 
 
Program svým obsahovým zaměřením spadá především pod KMK, od které by měl případně vzejít 
nějaký návrh projektu. V. Novotný navrhl kampaň s názvem "Dědo, nauč mě šachy" ve stylu Česko čte 
dětem atd. Vedle přínosů pro děti by se zdůraznil boj s Alzheimerovou chorobou a udržení zdravého 
rozumu, též mezigenerační rozměr šachu. Obsahem by byla jednoduchá metodika, kdy děda (rodič) 
naučí vnoučka podle toho základům šachu a pak spolu hrají. Ideální by bylo dostat jí 1xtýdně do novin 
(televize) a poté ji mít třeba na webu novin postupně celou k vytištění. Propojit by šlo s maďarským 
projektem. K tomu nějaké speciální mezigenerační turnaje. Největší náklady by byly asi na reklamu 
(billboardy atd.). Šance získat prostředky z tohoto programu vidí ale jako malé. 
 
Usnesení 102/8: VV ŠSČR bere na vědomí přípravu na podávání žádostí o dotace MŠMT pro rok 2016. 
 
Úkol 102/2: Kontaktovat D. Navaru a V. Lázničku ohledně jejich případné účasti na ME/MS v rapid a 
bleskovém šachu 2016 – sekretariát. 

10. Zpráva hospodáře  
 

R. Svoboda ústně podal svou zprávu. 

 

14. října přijede do Prahy na schůzku s hospodářem J. Kniezková ohledně vypracování hospodaření 

ŠSČR za 3. čtvrtletí. To bude předloženo na příští schůzi VV, kde se bude mj. projednávat i rozpočet 

ŠSČR na příští rok. 



 
 

 

 

 
Usnesení 102/9: VV ŠSČR bere na vědomí zprávu hospodáře. 

11. Zpráva předsedy KMK 
 

Zprávu KMK okomentoval M. Petr. 

Uskutečnilo se několik propagačních akcí. Zápasy velmistrů s počítačem, šachy v balóně, 
simultánka při Zažít město jinak na Praze 7. Děkuju všem organizátorům! 
 
Uzávěrku video soutěže jsme prodloužili do konce října. Pak proběhne hlasování na 
Facebooku a komise vybere výherce. 
 
V šachu speciál z bleskového MČR byl částečně schválený, teď bychom s ČT měli jednat o 
rozpočtu přípravy pořadu. 
 

Usnesení 102/10: VV ŠSČR bere na vědomí zprávu předsedy KMK. 

 

Příloha 4: Monitoring médií září 2015 

 

12. Změna webu ŠSČR 
 

Informace o aktuální situaci se změnou webu předložil J. Havlíček. 

 

Projekt je zpožděn z důvodu chybějícího zadání databáze. Na designu webu se prakticky měsíc nic 

nedělo, protože dodavatel designu společnost Litea Solution čeká na data ze svazové databáze. 

Zadání databáze je komplikované z důvodu neexistující dokumentace.  

Diskuze: Padly návrhy prozatím zprovoznit již hotový design webu s odkazy na starou databázi, což 

ovšem J. Havlíček velmi nedoporučuje kvůli značně zvýšenému riziku nefunkčnosti. Bylo dohodnuto 

vypracovat zadání databáze ve spolupráci se společností Baader Computer a na základě schůzky s 

dodavatelem používaných aplikací v databázi ŠSČR panem Šmajzrem.   

 

 

 



 
 

 

 

Usnesení 102/11: VV ŠSČR schvaluje úhradu druhé platby společnosti Litea Solution dle uzavřené 

smlouvy. 

Usnesení 102/12: VV ŠSČR bere na vědomí zprávu o změně webu ŠSČR. 

Úkol 102/3: Zkoordinovat schůzku s Baader Computer a M. Šmajzrem – sekretariát. 

13. Zpráva předsedy KM 

Zprávu předsedy KM okomentoval J. Havlíček. 

 

Byly zahájeny dlouhodobé soutěže mládeže, Extraliga a 1. ligy. Velké problémy byly v 1. lize ve 

skupině sever, kde se 10 týmů domluvilo na změně termínového modelu. Protože dva týmy 

nesouhlasily, nebylo možné vyhovět navrhovaným změnám a to vedlo k odstoupení nejprve třech, 

posléze dvou týmů ze soutěže. Každopádně se otevřeně kritizoval stav a úroveň současného modelu 

mládežnických soutěží a tím se potvrdila správnost snahy KM ŠSČR o reformu těchto soutěží. 

Byly schváleny podmínky konkurzu pro MČR mládeže 2016 jednotlivců v kategoriích U10 až U16. U 

kategorií U14 a U16 bylo prodlouženo hrací tempo na 90 minut + 30 minut/30 vteřin za každý 

provedený tah. 

Hodnocení ME mládeže ponecháváme na TMK.  

V současné době probíhá vyhodnocení projektu Podpory šachových kroužků za rok 2014/2015 a 

stavu přihlášek do projektu Šachy do škol pro školní rok 2015/2016. 

Usnesení 102/14: VV ŠSČR bere na vědomí zprávu předsedy KM. 

14. Koncepce činnosti KM 
 

Koncepci činnosti KM představil J. Havlíček. 

 

Činnost KM ŠSČR v současné době představuje především zajišťování dlouhodobých i krátkodobých 

soutěží družstev mládeže i soutěží jednotlivců a nadále řízení projektu Podpory šachových kroužků a 

projektu Šachy do škol. Na řízení soutěží družstev a jednotlivců má KM příliš slabý mandát, prakticky 

veškeré snahy o zlepšení současného stavu jsou paralyzovány z krajských či klubových úrovní, i když 

se již objevuje určitá skupina, především z řad kvalifikovaných trenérů, která snahy o zlepšení 

současného stavu podporuje.  

KM ŠSČR musí mít pro svoji práci potřebný mandát, jinak nemůže práci s mládeží řídit, ale pouze 

udržovat v chodu zaběhnuté zvyklosti. Náplní práce KM ŠSČR je péče o masový šach a výkonnostní 

šach. Také by se měla zabývat talentovanou mládeží. 



 
 

 

 

Masový šach 
Nejprve je zapotřebí vymezit hranici mezi masovým a výkonnostním šachem. Jedna varianta je řídit 
se ratingem (např. masový šach je do úrovně ratingu 1400), avšak užitečnější by bylo spojovat úrovně 
mládeže s jejich znalostmi.  
Oblast masového šachu pokrývá projekt Šachy do škol, který má podpořit průnik šachové hry mezi 

školní mládež a popularizovat u ní šachovou hru. Za tímto účelem byla vyrobena řada cvičebnic 

s metodickými materiály pro vedoucí kroužků. Tyto cvičebnice se osvědčily, protože umožňují vést 

metodicky tréninky i méně zkušeným lektorům. Velice citelně nám na této úrovni chybí výukový 

internetový portál. V tomto směru se připravuje spolupráce s maďarským výukovým portálem 

www.learningchess.net, který je při zkušební výuce vnímán dětmi velice pozitivně. 

Projekt Šachy do škol naráží na nedostatek lektorů na školách a na nepochopení některých klubů, 

které projekt nedoceňují. Zastávají názor, že vyvíjí dostatečnou aktivitu ve svých kroužcích a 

spolupráci se školami nepotřebují. Za zvážení stojí zavést nějaký finanční motivační faktor pro lektory 

lektorů v projektu ŠdŠ. Domnívám se, že řada klubů by pak změnila svůj přístup a počet škol 

zapojených do projektu by významně stoupl. My bychom pak mohli před veřejností i MŠMT 

prezentovat masový charakter projektu a pokusit se pro něj získat finanční prostředky z kapitoly 

vzdělání. 

Další kapitolou je snaha zavést šachové semináře na VŠ, které připravují budoucí pedagogické kádry. 

Tato snaha je zatím sporadická (Praha, České Budějovice, Liberec, Olomouc) a nemá v rámci projektu 

ŠdŠ žádnou podporu. 

Nedílnou součástí průniku šachu do škol jsou Přebory školních družstev. Rivalita mezi místními 

školami bývá značná a tak děti i vedení škol mívají zájem se dobře prezentovat. Z KM ŠSČR vzešla 

myšlenka o reprezentativním celostátním finále, kde bychom mohli před veřejností, zástupci veřejné 

správy (ministerstva) a médii prezentovat význam šachové hry. Při prokázání masivní účasti žáků a 

hodnověrnému doložení, že se jedná o mezinárodní projekt, který v řadě zemí podporuje přímo stát, 

bychom mohli možná dosáhnout i na nějaké finance mimo oblast sportu (mám na mysli oblast 

vzdělání). I v Přeboru škol narážíme na některé nepříliš šťastné praktiky na úrovni krajů, ale jedná se 

jen o výjimky. Drtivá většina krajů Přebor náležitě podporuje a stará se o jeho zdárný průběh na 

všech úrovních. 

Do oblasti masového sportu spadají prakticky všechny turnaje na úrovních kategorií U8 a U10. Těchto 

turnajů je dostatek. Model soutěží bývá takový, že se hrají krajské kvalifikace, dále krajská finále, pak 

národní mistrovství a MČR (kategorie U10, kategorie U8 je open). Nesystémovým jevem je rozdílný 

model soutěží v různých regionech ČR a KM ŠSČR nemá dostatečný mandát dát to do pořádku. 

Koncepce v oblasti masového sportu spočívá v podpoře těchto aktivit: 

1. Projekt Šachy do škol 

 podporovat účast co nejvíce škol – masovost projektu 

 zasadit se o finanční motivaci lektorů zapojených v projektu ŠdŠ 

http://www.learningchess.net/


 
 

 

 

 podporovat co nejrychlejší uvedení výukového internetového portálu do praxe 

 prezentovat projekt na novém webu ŠSČR 

 více ocenit aktivní krajské manažery projektu a být přísnější v jejich odměňování 

 rozšířit počet lektorů formou spolupráce s VŠ nebo školeními 

2. Přebor školních družstev v šachu 

 podporovat co největší účast družstev – masovost (počet uskutečněných kol by se měl 

promítnout do odměny krajského manažera projektu ŠdŠ) 

 zajistit reprezentativní celostátní finále, doplněné případně tematickou konferencí 

3. Turnaje pro kategorie U8, U10 

 organizovat národní a republikové turnaje pro tyto kategorie v rapidovém a standardním 

tempu (U10) 

 sjednotit podmínky turnajů na národní a republikové úrovni 

4. Připravit podmínky pro možnost získání finančních prostředků od státu z kapitoly vzděláni 

 zajistit masovost projektu ŠdŠ a Přeborů škol a nepřehlédnutelné finále Přeboru škol 

 dodat data pro možné granty od státu a EU 

Výkonností šach 
Určit rozdíl mezi výkonnostním a masovým šachem bych ponechal povolanějším. Měl by být založen 
především na znalostech. Nicméně by se mělo obecně jednat o věkové kategorie H12 až H18 (H20?) 
o mladé šachisty s ratingy od 1400 do 2400. Zvláštní kapitolu tvoří tzv. talenti.  
Zatímco masový šach máme řešen uspokojivě, o výkonnostním šachu se to nedá říci vůbec. Špatný 

stav panuje jak v soutěžích družstev, tak v soutěžích jednotlivců a ještě horší je, že přes snahu 

z centra neexistuje vůle to měnit. KM ŠSČR zde naráží na zarytý postoj funkcionářů, vedoucích týmů  

i části trenérské obce, kteří jsou se současným stavem víceméně spokojeni, což se projevilo na 

jednání Rozšířené KM ŠSČR v září 2015.  

Přesto se objevuje řada rozumných názorů na zkvalitnění soutěží jednotlivců a stále více se hovoří  

o nevyváženosti dlouhodobých soutěží družstev. Hlavním kamenem úrazu je zde to, že je hodně 

rozdílných názorů na poslání těchto soutěží. Odtud vyplývá nestejnorodost postojů k těmto soutěžím, 

jakou mají plnit funkci a kdo v nich má startovat. Hodně funkcionářů chápe Extraligu mládeže jako 

vrcholovou soutěž srovnatelnou s Extraligou dospělých a vůbec si neuvědomují, jak hluboce se mýlí. 

Soutěže mládeže mají úplně jiné postavení a mládež určité výkonnosti by v ní již neměla startovat. 

Například hráč s ratingem 2300 – 2400 by již měl startovat pouze v soutěžích dospělých a neztrácet 

svůj čas hrou se soupeři o 500 Elo bodů nižším ratingem (hovořím o dlouhodobých soutěžích).  

Tento čas by měl spíše využít na přípravu se svým trenérem na těžká utkání v soutěžích dospělých. 

Soutěže mládežnických družstev je zapotřebí chápat spíše jako přípravku pro vstup do skutečného 

šachového světa mezi dospělé (jsou i názory, že jsou tyto soutěže zbytečné). KM ŠSČR připravila nové 

návrhy jak v soutěžích jednotlivců, tak v soutěžích družstev, ale setkaly se převážně s nepochopením. 

Má-li se na tomto úseku něco zlepšit, je zapotřebí zapojit do diskuze respektované trenérské autority. 

Za tímto účelem plánuje KM ŠSČR setkání trenérů nad těmito tématy jak na MČech, tak na MČR.  



 
 

 

 

Za vydařený je možné považovat projekt Podpory šachových kroužků, který podporuje aktivitu klubů. 

Díky budoucím požadavkům MŠMT je rozumné tento projekt zpřísnit ohledně účasti na akcích ze 2 na 

4 a započítávat i turnaje hrané v praktickém šachu.  

KM ŠSČR nemůže zůstat stranou i co se týká tzv. „talentů“. Asi by bylo dobré udělat si jasno, koho 

budeme považovat za talentovaného hráče. Ve skutečnosti je talentovaná velká většina mladých 

šachistů, o tom nemůže být pochyb. My si ale musíme ujasnit, koho budeme považovat za talent 

z pozice výkonnostního šachu a koho z pozice reprezentace a profesionální šachové kariéry. S tím 

nemá současná listina talentů moc společného. Ta je spíše odměnou za dobrý výsledek v jednom 

turnaji (MČR).  

Za talenty bychom měli považovat mladé šachisty, kteří jsou schopni a ochotni intenzivnější 

samostatné práce a mající odpovídající znalosti a výkonnost. Mělo by se tedy jednat o mládež 

kategorie H14 a starší. U mladších ročníků by se mělo jednat pouze o vzácnou výjimku (naopak je 

dost případů, kdy mistr Čech do 8 či 10 let se v dalších letech vytratil či přestal hrát šachy úplně). 

V současné době máme několik mladých šachistů narozených v letech 1998 až 2001 s výkonností 

kolem 2400. To je již hranice na úrovni skutečného talentu z pozice budoucí reprezentace. Pro tyto 

šachisty by měly být vyčleněny určité finanční prostředky, a pokud by splnili daná kritéria, měli by být 

podporováni.  

Co se týká těch kritérií, tak prvotní je zájem samotného hráče. Další nutnou podmínkou musí být 

zájem rodičů. Je nezbytné vědět, jaké představy mají rodiče o šachové kariéře svého dítěte, zda 

upřednostní studium na VŠ nebo profesionální šachovou kariéru. Další podmínkou je individuální 

trenér na úrovni minimálně IM či odpovídajících trenérských zkušeností. Také musí být připravena 

smlouva, kde se stanoví systém tréninků, jejich kontrola, plán účasti na turnajích. O způsobu tréninku 

a turnajích by měl rozhodovat výhradně trenér, případně po poradě s dalšími trenéry z trenérské 

subkomise, určitě ne hráč, rodiče nebo klub. Nemělo by docházet k tomu, že se investují finance do 

šachisty a ten místo tréninku bude jezdit po rapidech nebo bude hrát soutěže, které mu nic 

nepřinesou. Pokud se najdou mladí šachisté, kteří splní tyto podmínky, měli by mít hrazeny určitý 

objem tréninků se svým trenérem, účasti na významných turnajích a případná reprezentační 

soustředění. To je ale sféra působnosti TMK.  

Listina talentů na základě výsledků na MČR by měla zůstat kvůli motivaci dosáhnout dobrého 

výsledku na tomto turnaji. Odměnou by mělo být odpuštění startovného na některých vrcholných 

akcích a samozřejmě bonus v podobě startu na MS pro vítěze a na ME pro vicemistry (je otázkou od 

které věkové kategorie). Za talenty výkonnostního šachu by měli být považováni mladí šachisté, kteří 

dlouhodoběji (např. v průběhu alespoň 3 turnajů) si udrží rating o 300 – 400 Elo bodů vyšší (nemělo 

by se tedy jednat o jeden náhodný výsledek) než další šachisté v jejich věkové kategorii. I tito hráči by 

se měli zúčastňovat akcí pořádaných TMK a po splnění určitých podmínek by se měli postupně 

začlenit do skupiny talentů připravovaných pro reprezentaci. 



 
 

 

 

V souvislosti s tím nevím, jak jsou efektivní pořádaná reprezentační soustředění. Já bych měl takovou 

představu, že trenéři, jejichž svěřenci se jich zúčastní, obdrží přednášky z této akce s dalším 

doplňujícím materiálem pro žáky k prostudování a případnými domácími úkoly. Pokud mohu 

posoudit z výborné přednášky Michala Konopky na téma koncovky věže proti střelci a pěšci (myslím 

podle partie Sergeje Movsesjana na MS družstev proti Rusům), přichází tak trenéři o řadu vynikajících 

materiálů pro tréninky.  

Také se musím zmínit o projektu KTCM. Z naší pozice má jisté nedostatky a to především 

koncepčního charakteru. Opomenu to, že jej řada krajů využívá v rozporu s jeho záměry a v řadě 

krajích budí jen zlou krev, protože ho jedna z nesvářených stran používá proti jiné (záleží na tom, kdo 

zrovna sedí v krajské komisi). Při tomto projektu by také bylo vhodné se zamyslet nad pojmem talent. 

Já se domnívám, že do věkové kategorie U12 by se měly o talenty starat především jejich kluby. A to 

proto, že výkonnost dětí je v tomto věku velice nevyrovnaná a své svěřenci znají nejlépe jejich 

trenéři. Navíc vytrhovat takto nevyzrálé děti z prostředí jejich klubu nepovažuji za šťastný nápad, 

protože pokud absolvuje takové dítě nějaké dlouhodobější soustředění mimo svůj klub, v drtivé 

většině se již nezúčastní akce svého klubu, čímž nad ním ztrácí jeho trenér kontrolu a oslabují se 

sociální vazby na své kamarády. A ve skutečnosti této úrovni supluje projekt KTCM jen činnost 

klubových tréninkových středisek, tedy žádná přidaná hodnota, spíše naopak.  

Daleko efektivnější by bylo na této úrovni směrovat část finančních prostředků přímo do klubových 

tréninkových center mládeže, kde se s dětmi skutečně pracuje. Měla by e stanovit jasná pravidla  

a finanční částky by mělo po kontrole poskytovat přímo centrum, aby se zamezilo politikaření  

a zneužívání finančních prostředků na úrovni krajů. Vytváření fiktivních center, jen kvůli několika 

akcím, které nelze navíc nabídnout všem „talentům“ není podle mne tolik přínosné jako cílená 

podpora skutečně fungujících center a skutečných talentů (krajské listiny talentů nejsou zase tolik 

hodnověrné díky různým kritériím při jejich tvorbě – skutečná výkonnost je nejlepším měřítkem).  

Zde by měla podpora směrovat především na dlouhodobé kolektivní akce s patřičnou kvalitou 

(přednášková činnost kvalifikovaných trenérů doložená programem přednášek, účastí trenérů).  

Tuto oblast by měla spravovat KM ŠSČR. 

Pak zde máme skupinu talentů výkonnostního šachu, kteří dlouhodoběji převyšují své vrstevníky. Ti 

by měli po splnění podmínek získat nějaké prostředky na svůj výkonnostní růst (na kvalifikovaného 

trenéra a účast na turnaji určité kvality vůči výkonnosti žáka, který byl schválen trenérem). Tito žáci 

by museli předložit individuální plán a museli by se vyjádřit i rodiče. Mělo by se jednat o kandidáty 

budoucí nejsilnější skupiny, a proto by měli být již pod kontrolou TMK. 

Poslední je skupina kandidátů reprezentace, ale o té jsem již psal. Samozřejmě by měli být v péči 

TMK. Projekt KTCM bych tedy rozdělil na 3 části. Velikost konkrétních podílů bych ponechal na 

zvážení VV. 

Koncepce v oblasti výkonnostního sportu se dotýká činností KM v těchto oblastech: 



 
 

 

 

1. Soutěže jednotlivců 

 zavést jednotný model soutěží v celé ČR (zde potřebujeme podporu VV) 

 připravit na základě spolupráce s renomovanými trenéry nový model soutěží 

 podporovat vážné turnaje pro kategorie od H10 na celostátní úrovni, od kategorií H12 na 

všech úrovních 

2. Krátkodobé soutěže družstev 

 není potřeba měnit zavedený model turnaje MČR družstev mladších žáků a tradiční turnaj 

MČR družstev starších žáků 

 v krátkodobých turnajích družstev by nemělo být povoleno ani hostování, aby se jednalo  

o skutečný turnaj žákovských středisek 

 stálo by za zvážení posunout termíny přestupů až od 1.7., aby nedocházelo k účelovým 

přestupům, které pak zneváží výsledky krátkodobých soutěží družstev, které se konají  

v červnu 

3. Dlouhodobé soutěže družstev 

 zde je potřeba zavést nový model soutěží, současný model přináší velké množství zbytečných, 

nevyrovnaných partií, velkou časovou a finanční náročnost soutěží a jsou i stížnosti, že není 

dostatek prostoru pro rozbor odehraných partií s trenérem. 

 KM ŠSČR se kloní k 4-úrovňovému systému, který vítá i řada trenérů. Základní filosofií je 

vyrovnat úroveň týmů v soutěžích a tím zvýšit kvalitu partií, napínavost zápasů a prestiž 

soutěží. Dalším efektem by mohlo být přivedení dalších dětí do soutěží družstev a tím zvýšení 

jejich zájmu o šachy. Například v Extralize by mohlo startovat jen 10 týmů (i tam je velká 

nevyrovnanost), v 1.lize by mohlo startovat také 10 týmů ve dvou skupinách a pak bychom 

měli 2.ligy, které by byly rozděleny ne podle krajů, ale podle dojezdových vzdáleností. 

Extraliga a 1.ligy by se hrály formou tříkol (tedy jen 3 víkendy), z Extraligy by sestupovala 

poslední 2 družstva, z 1.ligy poslední 4 družstva, pak by mohlo být osm 2.lig, z nichž by 

postupoval pouze vítěz. Ve 2.ligách by tak mohla startovat celá řada začínajících šachistů, 

protože by se jednalo o únosné dojezdové vzdálenosti. To je pouze ideový návrh. 

 v dlouhodobých soutěžích je naopak zapotřebí povolit hosta, aby si nadějný šachista 

z menšího střediska mohl zahrát i jemu odpovídající soutěž a nemusel kvůli tomu přestupovat 

4. Talenti 

 KM se bude snažit navrhnout takové modely soutěží, které budou eliminovat zbytečné 

turnaje i partie a podporovat odpovídající prostor pro tréninky mládeže a rozbory partií 

 podpora skutečných, reálných tréninkových center 

 podpora vyčnívajících talentovaných šachistů 

 spolupráce s renomovanými trenéry při přípravě všech výstupů KM 

 spolupráce s TMK při její práci s talentovanou mládeží. 

 

Diskuze: V. Novotný doporučil koncepci v této podobě neschvalovat a obdobně jako ostatní koncepce 

nejprve předložit k veřejné diskuzi. Koncepce by se měly dopracovat a předložit Konferenci ŠSČR k 

určení jasného směru dalšího vývoje.  



 
 

 

 

 

Usnesení 102/15: VV ŠSČR bere na vědomí koncepci činnosti KM. 

 

Úkol 102/4: Zveřejnit koncepci činnosti KM na webu a předložit k diskuzi na fóru ŠSČR – sekretariát. 

 

15. Zpráva předsedy TMK 
 

Zprávu STK předložil M. Vokáč. 

 

Reprezentační úsek 
Ve dnech 10. – 13. 9. 2015 proběhlo v Přerově druhé soustředění reprezentace žen za účasti 
reprezentantek nominovaných na ME družstev 2015. Podrobná zpráva ze soustředění je v příloze. 
 
Na Světovém poháru 10. 9. – 5. 10. 2015 v Baku nás reprezentovali David Navara a Viktor Láznička. 
Oba neprošli sítem 2. kola. Láznička trochu nešťastně po dlouhé bitvě v prodloužení s favorizovaným 
Adamsem. Navara nezvládl roli favorita a po příliš násilné hře podlehl domácímu Gusejnovovi. 
Podrobnější zprávu slíbil doprovázející Vlastimil Jansa, chce ji však psát až s určitým odstupem. 
 
TMK zahájila přípravu rozpočtu na rok 2016. Východiskem je kalendář reprezentačních akcí v příloze. 
Analyzována je příprava klíčových akcí – Mitropa cup 2016, ME mládeže 2016 a Olympiáda 2016. 
Dále jsou rozebírány obecné možnosti forem přípravy všech reprezentačních skupin. Diskutován je 
také iniciativní návrh Martina Petra. 
 
Mládež 
Zprávu za reprezentační úsek mládeže podává RTM David Kaňovský v příloze. 
Naše reprezentace se zúčastnila ME mládeže 2015 v Poreči 20.9. - 1. 10. 2015. Závěrečná zpráva z ME 
bude předložena na příští schůzi VV ŠSČR. Výsledek ve sledovaných kategoriích H18 (7. místo Martin 
Blahynka) a D18 (13. místo Jitka Jánská, 14. místo Lenka Rojíková) je možno hodnotit jako výrazný 
úspěch. Výsledky v dalších kategoriích až na výjimky (H14 - 7. místo Thai Dai Van) nejsou již tak 
oslnivé a signalizují pro především příští rok potřebu intenzivnější práce. 
Plzeňský kraj konečně 2. října zaslal podklady do projektu KTCM. Podklady sice vyžadují ještě drobná 
doplnění, ale vzhledem k tomu, že koncem října již mají jednotlivá KTCM zasílat informace o plnění 
schválených projektů, nebudeme věc komplikovat formalitami. Plzeňský kraj zašle jako ostatní kraje 
informace o plnění projektu a pokud budou vyhovující, bude mu v listopadu proplacena celková 
přidělená dotace tohoto projektu. 
V pořadí třetí soustředění mládeže (především talentů v IT) proběhne 27. - 30. 12. 2015 ve Starém 
Městě společně se soustředěním juniorů a juniorek TOP 6. 
 
Úsek vzdělávání trenérů 
Další webinář pro trenéry je plánován na 21. 10. 2015.  



 
 

 

 

Zahájení dalšího cyklu školení trenérů 2. třídy bylo vzhledem k malému počtu zájemců odloženo na 
březen roku 2016. Žádáme krajské svazy o propagaci tohoto školení mezi trenéry 3. třídy v jejich 
krajích. 
 
Usnesení 102/16: VV ŠSČR bere na vědomí zprávu předsedy TMK. 
 
Přílohy 5: Zpráva ze soustředění reprezentace žen 
Příloha 6: Kalendář reprezentačních akcí 2016 
Příloha 7: Zpráva TRM 
 

16. Zpráva předsedy STK 
 

Zprávu STK zaslal P. Záruba. 

 

O víkendu 3. – 4. 10. se po delší odmlce odehrály Pohár v rapid šachu družstev a MČR v bleskové 

šachu družstev. Dle ohlasů účastníků akce byla povedená. 

 

V Neděli 11. 10. 2015 odstartovaly prvním kolem obě skupiny prvních lig. 

  

STK vyhlásila konkurz na pořadatele MČR mužů, žen a juniorů 2016. Problémem je termínová kolize a 

je jeden jediný možný termín pro pořádání 23. 4. - 1. 5. 2015, což může být problémem pro případné 

pořadatele. 

 

Byly schváleny propozice polofinále MČR juniorů a MČR juniorek 2015, které se budou konat 

v Doksech v termínu 14. – 20. 11. 2015. S touto akcí byly zároveň uděleny DK. Nicméně stále je 

možnost žádat o další DK.  

 

Usnesení 102/17: VV ŠSČR bere na vědomí zprávu STK ŠSČR. 

 

17. Zpráva předsedy LK  

Zprávu předsedy LK okomentoval V. Novotný. 

 

LK se zabývala stížností ing. B. Adamčíka ohledně požadavků na hrací místnost, včetně inspekce 

konkrétní problematické místnosti J. Benákem. Konkrétní závěry ještě nebyly schváleny.  

 

LK zodpověděla dotazy Dr. Kováře, místopředsedy PŠS , ohledně variant krajských voleb. Jako obecně 

platná informace pro všechny vybírám: 

 



 
 

 

 

1) kooptovaný člen VV musí být potvrzen na nejbližším jednání orgánu oprávněného k volbě (na 

konferenci), jinak mandát ztrácí 

2) dochází-li k dovolbě člena VV (včetně předsedy), volební období je zkrácené a stejné jako má 

dosavadní VV. Je ale též možné všechny orgány zvolit znovu na celé tříleté období.  

3) konference může schválit volby do programu své schůze kdykoliv (nejsou-li na pozvánce, tak 

ale ¾ většinou všech delegátů, jak požadují Stanovy ŠSČR).  

 

Předseda zároveň požádal VV o jmenování 3 nových členů LK.  

 

Usnesení 102/18: VV ŠSČR jmenuje členy Legislativní komise Kristýnu Novosadovou, Martina Šenkýře 

a Alexeje Šimečka. 

  

Usnesení 102/19:  VV ŠSČR bere na vědomí zprávu předsedy LK. 

Úkol 102/5: Doplnit do kontaktů Legislativní komise nové členy – sekretariát.  

 

18. Zpráva KR   

Zprávu KR zaslal P. Harasimovič. 

Komise provedla delegaci rozhodčích na ligové soutěže družstev dospělých. Delegace byly odeslány 

vedoucím soutěží a budou vyvěšeny na webových stránkách ŠSČR, kde budou průběžně 

aktualizovány.   Změny delegací v průběhu sezóny bude zajišťovat člen komise Ing. Jaroslav Satranský.  

V Orlové proběhlo školení a seminář rozhodčích první třídy. Seminář byl první ze dvou akcí, kde mají 

rozhodčí R1 možnost obnovit si svoji třídu. Druhá a poslední příležitost v tomto roce bude na 

říjnovém semináři v Pardubicích. Školení v Orlové se zúčastnilo pět rozhodčích, jimž byla po 

úspěšném absolvování testu udělena první třída rozhodčího. Tito rozhodčí byli pro nadcházející 

sezónu zapracování do delegací na ligové soutěže a KR jim přeje mnoho zdaru v jejich další kariéře. 

Dalších devět rozhodčích se zúčastnilo semináře, po jehož absolvování jim byla na základě předložené 

dosavadní praxe obnovena první třída rozhodčího, a jeden rozhodčí se zúčastnil školení bez nároku 

na udělení první třídy z důvodu nesplnění podmínky tříleté praxe jako rozhodčí druhé třídy. 

    

Komise byla informována o stanovisku KR FIDE ohledně hrajících rozhodčích. Podle předsedy KR 

FIDE Takise Nikolopoulose se KR FIDE shodla jednomyslně, že je nepřípustné, aby rozhodčí byl 

současně hráčem v soutěži, v níž působí jako rozhodčí. Na námitku, že pro potřeby soutěží družstev je 

nutné mít velký počet rozhodčích ve stejnou chvíli na různých místech republiky, což nelze vždy 

zajistit, nám bylo doporučeno dělat více školení a navýšit stavy rozhodčích. K dispozici máme cca 450 

rozhodčích třídy R2 a vyšší (tj. požadovaná kvalifikace pro 2. ligu), ale máme nedostatek zejména těch 

rozhodčích, kteří jsou ochotni vyjít vstříc klubům a řídit utkání bez nároku na honorář (a současně 

nehrát). 

 



 
 

 

 

V současnosti legislativa FIDE pouze zakazuje, aby rozhodčí byl současně hráčem v soutěži, v níž lze 

uhrát normu pro některý z hráčských titulů. Normy z takovéto soutěže nejsou akceptovány. V našich 

podmínkách se toto týká Extraligy, kde jsou ovšem důsledně delegováni nehrající rozhodčí, obvykle s 

dlouholetou praxí. V první lize je šance splnit hráčskou normu mizivá, ale teoreticky to možné je. I zde 

jsou však důsledně delegováni nehrající rozhodčí, někdy se ovšem může stát, že se nepodaří nahradit 

náhlý výpadek. V druhých ligách jsou v současnosti běžně delegováni hrající rozhodčí, ale splnit 

normu zde prakticky nejde. V letošní sezóně bylo v 2. ligách delegováno 79 rozhodčích, z toho 22 

hrajících a dalších cca 15 nehrajících, kteří jsou současně na soupisce družstva, jehož utkání budou 

rozhodovat. Za současného stavu toto neodporuje legislativě FIDE, ale lze předpokládat, že zákaz 

hrajících rozhodčích bude v budoucnu rozšířen na všechny turnaje počítané na ELO FIDE. Pokud 

bychom v budoucnu chtěli zakázat hrající rozhodčí v našich soutěžích, bude nutné provést úpravu 

Soutěžního Řádu, neboť v současnosti nejsme schopni zakázat delegovaným rozhodčím, aby 

nastoupili k utkání, pokud jsou na soupisce. 

  

KR plánuje uspořádat školení rozhodčích FIDE (terminologií FIDE "FA Seminar") v termínu 9. - 10. 

ledna 2016 v Praze. Přílohami této zprávy jsou ekonomická kalkulace a komentář k této kalkulaci. 

Termín a místo konání byly zvoleny s ohledem na ekonomickou efektivnost akce. Organizačně akci 

zajistí firma Ave-Kontakt, která poskytne zdarma prostory a zajistí registraci účastníků a jejich 

ubytování. Náklady na lektory budou hrazeny ŠSČR a příjmy z poplatků hrazených účastníky náleží 

ŠSČR. KR navrhuje, aby VV stanovil účastnický poplatek pro členy ŠSČR na Kč 1750,- a pro ostatní 

účastníky na EUR 100,- (tj. Kč 2700,-).  KR dále navrhuje, aby VV schválil kalkulaci očekávaných 

nákladů ve výši Kč 43000,- a zavázal rozpočet na rok 2016 částkou Kč 26000,- pro krytí případné 

ztráty. Tato částka vychází z nejpesimističtější varianty ekonomické kalkulace, která počítá s účastí 

pouze rozhodčích z ČR, kteří potvrdili vážný zájem a ochotu zaplatit účastnický poplatek ve výši 

Kč 1750,-. Výsledná bilance však bude hodně ovlivněna účastí ze zahraničí, KR realisticky očekává, že 

akce skončí ztrátou okolo Kč 10000,-. Vyloučena ovšem není ani možnost, že akce bude nakonec 

zisková. 

Dále podotýkám, že Ekonomická směrnice nepočítá s pořádáním školení rozhodčích FIDE, tudíž by do 

budoucna bylo vhodné upravit přílohu D1, případně přílohu E. Maximální výše poplatku za školení 

rozhodčích FIDE (čl. 2.6a přílohy D1) by mohla být stanovena na Kč 2500,-. Do přílohy E, čl. 4 by 

mohla být doplněna odměna pro lektora FIDE, jejíž horní hranice se řídí legislativou FIDE (aktuálně 

stanovena na EUR 1500,-).  

Diskuze: P. Pisk doplnil, že ECU chystá online školení pro rozhodčí, vše bude probíhat na webu ECU. 

Usnesení 102/20: VV ŠSČR stanovuje účastnický poplatek pro školení rozhodčích FIDE konaného 9. – 

10. ledna 2016 v Praze ve výši 1750 Kč pro členy ŠSČR a ve výši 100 euro pro zahraniční účastníky. 

 

Usnesení 102/21: VV ŠSČR schvaluje kalkulaci očekávaných nákladů na školení rozhodčích FIDE 

konaného 9. – 10. ledna 2016 v Praze ve výši 43.000 Kč a zavazuje rozpočet ŠSČR na tok 2016 částkou 

26.000 Kč ke krytí případné ztráty. 



 
 

 

 

 

Usnesení 102/22:  VV ŠSČR bere na vědomí zprávu Komise rozhodčích. 

 

19. Činnost SŠP 
 

Činnost Sdružení šachových problémistů přiblížil pozvaný předseda SŠP Jiří Jelínek. 

 

SŠP je malý spolek, který byl založen v roce 1993 a má asi 30 členů, z toho 15 – 20 je aktivních. I přes 

malý počet členů má český kompoziční šach ve světě velice dobrý zvuk. Problematické je získávání 

nových členů, mladá generace má mnoho jiných lákadel a kompoziční šach není pro mladé příliš 

atraktivní. 

 

Kompoziční šachisté se dělí na řešitele a skladatele a obě tyto skupiny jsou vzájemně propojené. 

Ročně se pořádá řada soutěží, jak na národní, tak na mezinárodní úrovni. U nás se z řešitelských 

soutěží pravidelně koná Mezinárodní mistrovství ČR a řešitelská soutěž při Czech Openu. Ze 

zahraničních soutěží se naši řešitelé pravidelně zúčastňují soutěže International solving contest, která 

se simultánně organizuje ve všech zúčastněných zemích, dále ME a MS. Bohužel na ME a MS se ne 

vždy podaří z časových či finančních důvodů zajistit naše nejlepší řešitele, proto není vhodné hlásit 

tyto soutěže do seznamu turnajů na MŠMT. Mezi naše nejlepší řešitele patří Michal Dragoun, 

Miloslav Vanka a Miroslav Vořáček, mezi skladatele Michal Dragoun a Václav Kotěšovec. Michal 

Dragoun je velmistrem ve skladebním i řešitelském šachu, aktuálním mistrem světa ve skladebním 

oddělení pomocných matů a nedávno se dostal do čela historické tabulky všech českých a 

slovenských skladatelů bodujících v Albech FIDE před Vladimíra Pachmana. 

 

Velkým propagátorem skladebního šachu je u nás Josef Maršálek, který pravidelně přispívá např. do 

Šachového týdeníku. SŠP vydává čtvrtletně vlastní časopis Šachová skladba. 

 

Diskuze: VV navrhl SŠP v rámci propagace problémového šachu mezi mládeží uspořádat přednášku 

např. na MČR mládeže nebo v příštím roce na ME mládeže v Praze.  

Vzhledem k nemožnosti příslibu závazné účasti na reprezentačních akcích nebudou tyto akce 

zahrnovány do žádostí na reprezentaci na MŠMT.  

SŠP nemá námitek proti snížení počtu jejich delegátů na Konferencích ŠSČR na 1 delegáta.  

Pro účely vykazování členské základny SŠP je sdružení připraveno předat na vyžádání aktuální údaje o 

svých členech. 

 

Usnesení 102/23: VV ŠSČR bere na vědomí informace o činnosti Sdružení šachových problémistů. 

 

20. Různé 



 
 

 

 

 

Termín a místo 103. schůze VV ŠSČR 

103. schůze VV ŠSČR se uskuteční 24. listopadu v Praze. Mezi hlavní témata by měla patřit příprava 

rozpočtu ŠSČR 2016.  

 

21. Závěr 
 

V. Novotný poděkoval všem za účast a ukončil jednání ve 20:20. 

 

 

.....................................          ..................................... 

Zapsal:  František Štross                                     Ověřil: Viktor Novotný 

 

Soupis nových úkolů: 

Úkol 102/1: Vyřešit situaci ohledně neuhrazené faktury ŠK DDM Varnsdorf – R. Svoboda. 

Úkol 102/2: Kontaktovat D. Navaru a V. Lázničku ohledně jejich případné účasti na ME/MS v rapid a 
bleskovém šachu 2016 – sekretariát. 
Úkol 102/3: Zkoordinovat schůzku s Baader Computer a M. Šmajzrem – sekretariát. 

Úkol 102/4: Zveřejnit koncepci činnosti KM na webu a předložit k diskuzi na fóru ŠSČR – sekretariát. 

Úkol 102/5: Doplnit do kontaktů Legislativní komise nové členy – sekretariát.  

 

Přílohy: 
Příloha 1: Zápis ze 101. schůze VV 
Příloha 2: Přestupy 2015 
Příloha 3: Registrace cizinců 2015 
Příloha 4: Monitoring médií září 2015 
Přílohy 5: Zpráva ze soustředění reprezentace žen 
Příloha 6: Kalendář reprezentačních akcí 2016 
Příloha 7: Zpráva TRM 


